
L’il·lustre diputat Joan Ribó i Canut, del Grup
Parlamentari d’Esquerra Unida del País Valencià, per a for-
mular la pregunta al president del Consell, té la paraula.

El senyor Ribó i Canut:

Senyor president, els pressupostos d’enguany, en el pro-
grama d’assistència especialitzada de la Conselleria de Sa-
nitat es dediquen 44 milions d’euros, el 41% de totes les
inversions, a l’adquisició de l’Hospital de la Ribera.

D’altra banda, han aparegut informacions sobre l’exis-
tència de problemes importants en la UTE que té en propie-
tat l’Hospital de la Ribera. Per aquests motius, li preguntem
quins són els motius –els motius reals, senyor president, els
reals– pels quals el Govern Valencià va a adquirir l’Hospital
de la Ribera.

El senyor vicepresident primer:

Moltes gràcies, senyor Ribó.
Senyor president.

El senyor president del Consell:

Señor presidente.
Señorías.
Señor Ribó, el Gobierno Valenciano no va a adquirir el

Hospital de la Ribera, lo que va a hacer es adelantar el res-
cate de la concesión, que es algo totalmente distinto, y lo
va a hacer porque el ya conocido a nivel nacional e inter-
nacional como modelo de la Ribera, como modelo Alcira,
está funcionando muy bien, está funcionando excepcional-
mente bien, y lo que queremos, por coherencia y por mejo-
rar la coordinación de toda la actividad sanitaria en esa
área de salud, es darle la cobertura también, con la misma
gestión, a la atención primaria. Ese es el objetivo único por
el que se va a tramitar el rescate de la concesión del
Hospital de la Ribera.

Nada más y muchas gracias.

El senyor vicepresident primer:

Muchas gracias.
Senyor Ribó, té vosté la paraula.

El senyor Ribó i Canut:

Senyor president, he emprat el terme “adquirir” perquè
aixina està en els pressupostos. Evidentment, és una rescat
de la concessió.

Però, mire, nosaltres pensem una cosa, estem en situació
d’emergència econòmica en tots els seus projectes que són
vaixell insígnia. Nosaltres estem veient com tots els seus
vaixells insígnia s’estan enfonsant econòmicament. Mire
vosté, semblen el Prestige, però en lloc de contaminar amb
fuel, contaminen amb deutes.

Li vaig a posar alguns exemples: Cacsa va perdre l’any
2001 més de sis mil milions de pessetes, sent deficitaris
L’Hemisfèric, el museu i fins i tot el pàrquing, que ja és
difícil, eh? Terra Mítica ha perdut 15.900 milions de pes-
setes des de la seua inauguració. L’Hospital de la Ribera

està en una situació semblant: 1.000.000 de pèrdues en el
1999; 0,92 milions d’euros de pèrdues en el 2000; 0,45
milions d’euros en el 2001; i en setembre del 2002 conti-
nuava en pèrdues.

Clar, s’han d’arreglar els números, i la conseqüència és
aquest rescat. Perquè, mire, senyor president, el contracte
de gestió de serveis públics signat entre la Conselleria i la
UTE de la Ribera, signat el 19 de juny del 1997, diu taxa-
tivament que s’haurà... Li ho vaig a llegir: “En el plazo de
seis meses se habrá de redactar un documento titulado
“Estado de dimensiones e instalaciones, características y
volumen de la inversión total realizada al objeto de definir
los bienes sujetos a reversión y que tendrá efectos para
establecer el valor residual neto de los activos en caso de
extinción del contrato”, eh? On està este document, senyor
president? On està este document? El podria ensenyar este
document?, que hi ha un compromís, el podria ensenyar?,
el podria fer públic?

Però li vaig a donar una altra dada: mire vosté, el senyor
Farnós, conseller de Sanitat deia en aquesta trona el 28 de
març del 1996: “El coste del Hospital de la Ribera se estima
en alrededor de 3.000 millones con un coste de equipamien-
to estimado en 700 millones”. Total: 3.700 milions estimats.
El rescat, després de funcionar un 40% de la concessió,
7.300 milions, el doble.

Mire vosté, açò, sense tenir en compte una altra part, el
lucre cessant, que no vaig a entrar en ell. Senyor president,
o vosté ens ensenya este document o està claríssim que
estan injectant recursos per a eliminar els problemes eco-
nòmics, per a eliminar els problemes d’aquesta unió tècni-
ca d’empreses.

Anem a veure una altra dada que ens sembla impor-
tant. El concurs fins ara de l’hospital d’Alzira inclou l’a-
portació de 34.000 pessetes habitant/any, que han arribat
fins a 37.000, per atenció hospitalitzada. L’altre dia vos-
tés van traure el concurs per a adjudicar, a més, l’atenció
primària. Suposa pujar fins a 63.000 pessetes per habitant
i any, un augment del 70%. No creu que és molt per a l’a-
tenció primària? No creu que és exagerat per a l’atenció
primària?

Mire, li vaig a donar algunes dades. Pressupostos d’en-
guany, cost total de l’atenció primària, està desglossat: 483
milions d’euros; cost total de l’atenció especialitzada: 1.493.
L’atenció primària és el 33%, segons els pressupostos, no el
70% com s’està plantejant. Aquesta diferència, què és?, per
a pal·liar els problemes d’això que va tan bé i que és un buc
insígnia mundial?

Li donaré una altra dada. Comparem atencions primà-
ries, està en els pressupostos també, dues comarques sem-
blants, 230.000 habitants aproximadament: atenció primària
de la Ribera, pressupostat en el 2003 sobre la base d’aquest
concurs, 21,3 milions d’euros;...

El senyor vicepresident primer:

Senyor Ribó, vaja acabant.

El senyor Ribó i Canut:

...l’atenció primària en el Baix Vinalopó, 14.3 milions
d’euros. Un 49% més.
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Mire, tota la seua operació meravellosa és per a arreglar
els problemes econòmics d’eixa operació que tan bonica ens
està contant, que és tan estupenda; i no hem parlat d’allò que
ens deien, eh?, que tindrien llits individuals, que després no
s’ha complit...

El senyor vicepresident primer:

Acabe, senyor Ribó.

El senyor Ribó i Canut:

...una sèrie de problemes d’aquests tipus que valdria la
pena continuar.

És, realment, injectar diners per a arreglar els problemes
d’una empresa privada. Estupend.

El senyor vicepresident primer:

Moltes gràcies, senyor Ribó.
Senyor president del Consell, senyor Olivas.

El senyor president del Consell:

Señor presidente.
Señoras y señores diputados.
La verdad es que me alegra mucho la intervención del

señor Ribó y la forma de la intervención del señor Ribó, por-
que, claro, ahora, después de estar cuatro años, como míni-
mo, diciendo que la gestión del Hospital de la Ribera si se
había llevado por la fórmula de la gestión privada era para
hacer ricos a los amigos, para beneficiar a los amigos y que
todo era una operación para enriquecer a los amigos, ahora
resulta que usted dice que los amigos no ganan, que los ami-
gos pierden (veus), que están perdiendo dinero. Luego,
vaya, vaya, si usted tenía razón con los cuatro años utilizan-
do el argumento...

No, es que tiene la misma credibilidad, la misma credi-
bilidad que tenía lo que usted decía antes tiene lo que usted
dice ahora. Antes usted decía: “Esto es privatizar la sani-
dad para beneficiar a los amigos y para que los amigos
ganen dinero con la sanidad”. Y ahora viene usted dicien-
do: “No, se está demostrando que no están ganando dine-
ro. Que no han ganado dinero con la gestión de la Sanidad
y que por eso hacen ustedes la modificación, para que
ahora ganen dinero”.

¿Cuándo llevaba usted razón, antes o ahora? ¿Cuándo
se equivocaba usted, antes o ahora? ¿Se da usted cuenta
como no tiene argumentos? ¿Se da usted cuenta de que
no tiene argumentos? Aquí hay una realidad, y es una
realidad política. En este tema, como en otros muchos
temas, hay una gran diferencia entre lo que ustedes pien-
san y lo que nosotros pensamos. Afortunadamente, afor-
tunadamente, ustedes, no como otros grupos políticos,
dicen claramente en sus papeles lo que piensan y lo que
quieren y adónde van. Y nosotros también. Y nosotros
también.

Para nosotros, la participación de la iniciativa privada en
la gestión de los servicios públicos es un recurso muy
importante. Además, en toda Europa se asume con toda nor-
malidad el debate sereno acerca de la nueva forma de la ges-

tión de los servicios públicos. Es algo que está absoluta-
mente en debate en todos los países de Europa: el debate de
la gestión de los servicios públicos. Sólo se oponen a este
debate las formaciones inmovilistas como la suya. Sólo se
oponen las formaciones inmovilistas, las que están así desde
el primer momento y no se mueven ni para adelante ni para
atrás. El resto lo están discutiendo, lo están analizando y lo
están estudiando.

Mire usted, este modelo, el modelo del Hospital de la
Ribera ha producido a unos ahorros a la Generalitat
Valenciana por un importe de entorno a 5.800 millones de
pesetas en estos años, proporcionando, como ya decíamos
nosotros y ustedes negaban, una asistencia sanitaria gra-
tuita, gratuita, universal y de calidad. Que además los
propios usuarios –que no lo que digan ustedes o lo que
diga yo-, los propios usuarios, en encuestas que se han
publicado, valoran con un ocho y medio el nivel de satis-
facción por la prestación de los servicios que da el
Hospital de la Ribera. Y un 89% de los usuarios del hos-
pital dicen que volverían a utilizar los servicios del
Hospital de la Ribera. Y un 82% de los usuarios dicen que
recomendarían a otros usuarios que utilizaran el Hospital
de la Ribera.

Luego el Hospital de la Ribera está funcionando perfec-
tamente, está funcionando muy bien. Y lo que se pretende,
única y exclusivamente, lo que se pretende, única y exclusi-
vamente, lo que se pretende es ampliar ese modelo de ges-
tión que está funcionando perfectamente…

El senyor vicepresident primer:

Senyor president, vaja acabant.

El senyor president del Consell:

…ampliarlo también a la atención primaria. Para eso
se hace el rescate de la concesión y para eso se convoca-
rá un nuevo concurso en el que se integra la atención pri-
maria y la atención especializada, y a la Generalitat
Valenciana no le va a costar ni un duro la transformación
de la gestión primaria al sistema de gestión por vía de
empresa privada, exactamente, que se está haciendo en el
Hospital de la Ribera. Por lo tanto, aquí hay una gran
diferencia política. 

Pero hoy usted ha caído en su contradicción, en la con-
tradicción de decir que este era un modelo para enriquecer
a los amigos y reconocer que, efectivamente, este es un
modelo que está dando un buen servicio a los usuarios y
que, en cambio, no están ganando dinero los gestores de
este hospital.

Nada más y muchas gracias. (Aplaudiments des d’un

sector de la Cambra)

El senyor vicepresident primer:

Muchas gracias, señor presidente. Moltes gràcies, senyor
Olivas.

Senyories, se suspén la sessió per deu minuts.

(Se suspén la sessió a les 10 hores i 45 minuts)

(Es reprén la sessió a les 11 hores i 3 minuts)
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